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BRATRSKÁ A PASTORAČNÍ VIZITACE V NR SFŘ  V ČESKÉ REPUBLICE 
na Sv. Hostýně 20.‐ 22.9.2007 

Zpráva a reflexe 

 

1. Jsme  vděční  za  pohostinství  a  vřelé  přijetí  Národní  radou,  zejména  jejím ministrem  Václavem 
Němcem, a Anežkou Kirkingovou. 

2. Oceňujeme, že Národní rada pracuje formou bratrského společenství. Rada každé úrovně musí žít 
a  jednat  jako  bratrské  společenství.  Členové  rady  musejí  podporovat  jeden  druhého  jak  ve 
františkánském životě tak v soukromých záležitostech. 

3. Souhlasíme  s patronátním  systémem Národního  společenství a  jeho  rady  , která   v něm působí. 
Doporučujeme ho rozvíjet a tím udržovat osobní kontakt s místními společenstvími a jejich členy. 

4.  Metoda  týmové práce uvnitř  rady  je vynikající.  Je  to prospěšný prostředek k efektivitě. Ale  rádi 
bychom zdůraznili, že vedoucím orgánem společenství je rada. Cesta týmů může pomoci Národní 
radě, ale rozhodnutí a zodpovědnost náleží celé Radě. 

5. Ověřili  jsme  si, že Národní  rada koordinuje a animuje MBS dobře. Doporučujeme klást důraz na 
pomoc  místním  společenstvím  v obtížnějších  situacích.  Rádi  bychom  podnítili  Národní  radu 
k odhalení možností daných  situací v západních  Čechách. Tato misionářská výzva vyžaduje velmi 
dobrou spolupráci mezi SFŘ a prvními řády. 

6. Co  se  týká  služby  národního ministra,  souhlasíme  s jeho  požadavkem  na  profesionální  kvalitu 
práce.  Hospodárná  výkonnost  poskytuje  více  času  pro  spiritualitu.  Kromě  toho  bychom  rádi 
připomněli, že ministr není pouze vedoucím národní rady, ale také bratr a svým způsobem „otec“ 
bratří. 

7. Co se  týká zástupce národního ministra, vřele vítáme praxi, kdy zástupce má dobře vymezené a 
rozčleněné  zvláštní  úkoly  a  povinnosti.  Jako  např.:  komunikace,  církevní  kontakty,  obraz  SFŘ 
v civilní  společnosti.  Takže  není  jen  osobou  „čekající  na  nezpůsobilost ministra“.  Podporujeme 
Národní radu, aby v této praxi pokračovala. 

8. Oblast formace a duchovní asistence: 

• Formační  semináře,  konané  každoročně  jsou  velmi  dobrou  iniciativou.  Doporučujeme 
pokračovat.  

• IFS  je  prospěšnou  příležitostí  pro  získávání  františkánské  formace  jak  pro  celé  národní 
společenství tak i, a to zvláště, pro jednotlivá místní bratrská společenství . IFS totiž  může být 
zdrojem formace na lokální úrovni. Velmi silně doporučujeme využívat toto bohatství a získané 
informace přinášet do svých bratrských společenství. 

• Doporučujeme  pokračovat  ve  vytváření  různých  formačních  programů,  pro  období 
kandidátství, období formace a také pro období trvalé formace.  

• Bylo by dobré, kdyby zde byl i formační plán pro delší údobí např. 2‐3 roky. 

• Řehole, Generální konstituce a Rituál musejí být mnohem intenzívněji zapojeny do formace. 



2 

 

                                                           

• Materiály  „Kurzu  pro  formátory“  konaného  v Římě  v březnu  2006  jsou  překládány.  Velice 
oceňujeme  tuto  důležitou  a  významnou  práci  a  vyzýváme  Národní  radu  ,  aby  tuto  práci 
dotáhla do úspěšného konce. 

• Také  bychom  rádi  z tohoto  úhlu  pohledu  zdůraznili  nevyhnutelnou  zodpovědnost místního 
bratrského společenství v rozlišování a rozhodování při   přijímání členů do společenství a při 
schvalování profese pro  jednotlivé kandidáty. To  je obecná zodpovědnost celé  rady a nesmí 
být ponechána jen na formátorovi nebo  na duchovním asistentovi. 

9. Dokumenty a archiv Národního společenství jsou v pořádku. Základní dokumenty jsou uchovávány 
ve velmi dobrém stavu a na bezpečném místě. Národní společenství je civilní právnickou osobou a 
má své sídlo. Národní rada je dostupná. Má mailovou adresu a e‐maily a telefonní čísla jsou dobře 
známá.  Komunikace  je  plynulá  jak mezi  členy  Národní  rady  tak mezi  NR  a  jednotlivými MBS.  
Zpravodaj  je  prospěšným  způsobem  předávání  informací,  a  navíc  obsahuje  i  stručné  zápisy  ze 
zasedání Národní rady.  

10.  Co  se  týká  finančních  záležitostí,  chápeme obtíže  způsobené  změnou účetnictví na podvojné  a 
s tím  související  těžkosti.  Evidence  a  účty  jsme  shledali  v náležitém  stavu. Doporučujeme  zesílit 
průhlednost  finančních  toků  alespoň    na  výroční  úrovni  schvalováním  rozpočtu  a  zpráv  širším 
společenstvím. Oceňujeme,  že  jednotliví  členové  si  jsou  vědomi  svých  povinností  a  pravidelně 
finančně přispívají.  Jsme  rádi, že Národní bratrské společenství SFŘ ČR  je štědré a spolehlivé při 
posílání příspěvků Mezinárodnímu bratrskému společenství.  

11. Mezinárodní kontakty. Je nám velice líto, že člen mezinárodní rady nebyl na vizitaci přítomen1. Je 
to on, kdo má za úkol udržovat  spojení  s Mezinárodní  radou,  také  tehdy,  jestliže někdo navštíví 
NBS  jménem  Předsednictva  a  Rady.  Měl  by  být  přítomen.  Nemohli  jsme  s ním  dokonce  ani 
komunikovat. Nemáme  žádné  informace  o  jeho místě  a  práci  v Národní  radě,  jako  člena  rady. 
Okružní dopisy a ostatní materiály z Mezinárodní rady jsou překládány a šířeny společnými silami 
vzájemně mezi členy. Doporučujeme Národní radě posílit mezinárodní pouta budováním vztahů se 
sousedními zeměmi, zejména, tam kde nejsou jazykové bariéry. 

12. Asistence. Duchovní asistenci zajišťují bratři z jednotlivých větví prvního řádu : kapucíni, minorité a 
menší bratři. Přítomen byl P. Bonaventura OFMCap Národní duchovní asistent, který  se osobně 
věnuje formaci a růstu SFŘ. I když tedy duchovní animace tady je, není dostatečná.  Ne každé MBS 
má duchovního asistenta2 a některá MBS s velkým počtem starých členů pomalu vymírají. Zde  je 
potřebný zájem duchovních asistentů v pomoci SFŘ.   Je třeba, aby První řád poněkud zvýšil svou 
zainteresovanost v   SFŘ.   Požádali  jsme Provinciály o péči o SFŘ a podporu duchovních asistentů 
pro MBS SFŘ.  Aby byl  podpořen  zájem a plná informovanost o SFŘ,  doporučili jsme seminář pro 
všechny  duchovní  asistenty  v roce  20083.  Doufáme,  že  seminář  bude  podnětným  hybným 
momentem pro duchovní asistenty.  

 
1 František Reichel byl na dlouho předem zajištěném pracovním pobytu v zahraničí a nebylo možné jej zrušit poté, co 
jsme se dozvěděli termín mezinárodní vizitace. 

2 V současné době je u všech reálně existujících MBS duchovní asistenti jsou (viz Příloha 5 minulého Zpravodaje č. 7) 

3 Konal se na Hostýně 28.2. až 1.3. 2008 
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13. Souhrnné postřehy a doporučení 

a) Žádáme, aby byla zajištěna přítomnost všech členů Národní rady na vizitaci. Proto  doporučujeme 
začít s přípravou v dostatečném časovém předstihu  tj.   6‐9 měsíců předem4.  

b) Oceňujeme osobní rozhovory,  jak se sedmi členy Národní rady,   tak také rozhovory s dalšími 
jednotlivci. 

c) Doporučujeme  pozorný pohled na západ  a začít misionářskou práci v západních Čechách  ve 
spolupráci  s ostatními františkánskými obediencemi.  

d) Oceňujeme hluboký, nadšený modlitební život jednotlivých členů. To dává silné duchovní zázemí 
pro práci a službu Národní rady. 

e) Jsme skutečně vděční Anežce za její nepřetržitou přítomnost a tlumočnickou službu. 

Závěrem, znovu děkujeme celé Národní radě a duchovním asistentům za jejich práci pro NBS. Cítili 
jsme bratrství  a ducha  laskavého bratrství.   Mnohé  jsme pochopili  a doufáme,  že bychom mohli 
pomáhat. 

Ať sv. František a sv. Alžběta pomáhají nám všem. 

 

Piliscsaba‐ Řím 24.ledna 2008  

             Tibor Kauser                                                             Samy Irudaya OFMCap 
Člen Mezinárodní rady , Maďarsko                              Generální duchovní asistent         
           Bratrský vizitátor                                                             Pastorační vizitátor 

 
4 Tentokrát Mezinárodní rada potvrdila konání vizitace u nás pouze jeden měsíc před jejím uskutečněním. 


